
i 
 

DEDICATION 

 

To My: 

Beloved Parents, Brothers, Sisters 

and Friends 

 I dedicate this work. 

 

 

 

 



ii 
 

ACKNOWLEDGEMENT 

     I would like to express my gratitude to all those who gave me 

the possibility to complete this thesis. 

      I am deeply indebted to my supervisor Dr. Ahmed Ali Ahmed, 

for his directing my attention towards areas of research with great 

potential, for his useful advice, relentless optimism and continuous 

encouragement. 

      I also extended my sincere thanks to Ustaz. Mahjob. A.  

Hassan and all who helped me during the research period. My 

thanks to the staff of Central Bureau of Statistics, Central Bank of 

Sudan as well as Taxation Chamber and Ministry of Finance and 

National Economy. 

     Thanks are also extended to my family and close friends for 

their understanding and support throughout my studies. 

 

 

 

 

 

 

 

 



iii 
 

 صـــلــتخـــمســال

 

اٌس١اساخ اٌّا١ٌح ٚإٌمذ٠ح عٍٝ  أثش٘زا اٌثحث ِٓ ٚخٙح إٌظش اٌرطث١م١ح،  ذٕاٚي     

 .فٟ اٌسٛداْ الاداء الالرصادٞ

الاداء ذٕثع أ١ّ٘ح ٘زا اٌثحث ِٓ اٌذٚس اٌح١ٛٞ اٌزٞ ذٍعثٗ اٌس١اساخ اٌّا١ٌح ٚإٌمذ٠ح فٟ  

 .الالرصادٞ فٟ اٌسٛداْ

الاداء اٌس١اساخ اٌّا١ٌح ٚإٌمذ٠ح ٌٙا ذاث١ش عٍٝ الأراج ٚالاسرٙلان ٚتاٌراٌٟ عٍٝ      

حم١ك الا٘ذاف فٟ ذاٌّطٍٛب   فٟ اٌثلاد ٌٚىٓ ٘زٖ اٌس١اساخ ٌُ ذمُ تذٚس٘ا الالرصادٞ

 أثش٘اٚ فعا١ٌح اٌس١اساخ اٌّا١ٌح ٚإٌمذ٠حِعشفح ِذٜ   ع١ٍٗ فاْ اٌثحث ٠حاٚي. اٌّزوٛسج

 .0101-0991ٓ فٟ اٌسٛداْ خلاي اٌفرشج ِ الاداء الالرصادٞعٍٝ 

( M)عشض إٌمٛد ٚذُ اخر١اسوّرغ١ش ذاتع، ( Y)أُخر١ش إٌاذح اٌّحٍٝ الاخّاٌٟ      

تالاضافح اٌٝ صافٟ  (T)ٚاٌضشائة ( G) اٌحىِٟٛالأفاق ٚ( R)٘اِش اٌشتح ٚ

٠ّٚىٓ ذٛض١ح رٌه  .وّرغ١شاخ ِسرمٍح (I) ٚالاسرثّاس (S) ٚالادخاس( NX)اٌصادساخ 

 :فٟ اٌّعادٌح اٌرا١ٌح

Y = fi (G, T, M, R, NX, S, I) 

 

، ح١ث خّعد اٌث١أاخ ِٓ ِصادس 0101 -0991ٚلذ شٍّد اٌذساسح اٌفرشج ِٓ       

. تٕه اٌسٛداْ اٌّشوضٞ، د٠ٛاْ اٌضشائة ٚاٌدٙاص اٌّشوضٞ ٌلاحصاءِرعذدج ذّثٍد فٟ 

ٚرٌه تاسرخذاَ طش٠مح اٌّشتعاخ  ِعٍّاخ إٌّٛرجاسرخذِد ذٍه اٌث١أاخ ٌرمذ٠ش 

 .اٌصغشٜ اٌعاد٠ح

، ٌٚىٓ ٌلاداء الالرصادٞأشاسخ ٔرائح اٌذساسح اٌٝ ا١ّ٘ح اٌس١اساخ اٌّا١ٌح ٚإٌمذ٠ح        

ِماسٔح  الاداء الالرصادٕٞ٘اٌه د١ًٌ لٛٞ عٍٝ فعا١ٌح ٚوفاءج اٌس١اسح اٌّا١ٌح عٍٝ 

 .تاٌس١اسح إٌمذ٠ح خلاي فرشج اٌثحث
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ٚذط٠ٛش٘ا،  الا٠شاداختٕاءاً عٍٝ ذٍه إٌرائح فاْ اٌذساسح ذٛصٟ تضشٚسج ذ١ّٕح      

اٌعملا١ٔح فٟ الأفاق اٌحىِٟٛ، ذم١ًٍ اٌض٠ادج فٟ اٌىرٍح إٌمذ٠ح تالاضافح اٌٝ ذعض٠ض دٚس 

 .اٌثٕه اٌّشوضٞ فٟ اٌشلاتح ٚالاششاف عٍٝ إٌشاط اٌّصشفٟ فٟ اٌثلاد
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ABSTRACT 

 

This research investigated from an empirical view, the impact of 

Fiscal and Monetary Policies on Economic Performance in Sudan.  

The importance of the research emerged from the vital role that is 

played by Fiscal and Monetary Policies on economic performance 

in Sudan.  

     The Fiscal and Monetary Policies have a positive effect on 

production and consumption sectors and then on economic 

performance in Sudan. These policies do not play the stipulated 

role in Sudan and that is seen from the rate of GDP during the 

period of the study. Hence, the research attempts to investigate the 

effectiveness of fiscal and monetary policies on economic 

performance in Sudan during the period, 1990-2010.  

  GDP was chose as a measurement of development (dependent 

variable). And money supply (M) and profits margins (R) and 

government expenditure (G) and taxation (T) in addition to net 

export (NX), saving (S) and investment (I) were chose as 

explanatory variables.  

Y = fi (G, T, M, R, NX, S, I) 

     The data of the study were obtained from various sources 

including the Central Bank of Sudan (CBS), Taxation Chamber 

(TC) and Central Bureau of Statistics (CBS). Using these data 
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Ordinary Least Squares Technique is applied to the linear form of 

the model. The empirical results show the importance of Fiscal and 

Monetary Policies on economic performance. But the strong 

evidence is that Fiscal Policy exerts more influence and 

effectiveness on the economic performance than Monetary Policy 

during the period of study. 

     The research recommends that: the necessity of developing 

revenues, rationalize expenditure, decrease the annual increasing in 

amount of money. In addition to that, enhance the role of Central 

Bank in order to control and supervise banking activities in Sudan.  
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